
 
> Retouradres Postbus 43006 3540 AA  Utrecht 

 

Minister van Volksgezond, Welzijn en Sport 

T.a.v. de heer E.J. Kuipers 

xxx 20350 

250 EJ  Den Haag 

250EJ20350 

 

 

Datum 16 november 2022 

Betreft Managementreactie Gezondheidsrisico's van milieucontaminanten in 

wildernisvlees afkomstig van uiterwaarden 

 

 

 

 Pagina 1 van 3 
 

 

 

 

directie Strategie 

afdeling Beleid, planvorming 

en instrumentontwikkeling 

 

Catharijnesingel 59 

3511 GG  Utrecht 

Postbus 43006 

3540 AA  Utrecht 

www.nvwa.nl 

Contactpersoon 

R. van Sambeek 

T 088 233 18 80 

F 088 223 33 34 

r.vansambeek@nvwa.nl 

Onze referentie 

TRCVWA/2022/ 8544 

 

 

Intern gebruik 

Geachte heer Kuipers, 

Aan de directeur van bureau Risicobeoordeling & onderzoek (BuRO) heb ik 
gevraagd om advies uit te brengen over de gezondheidsrisico’s van dioxines en 

dioxine-achtige polychloorbifenylen (PCB’s) in wildernisvlees afkomstig van 
uiterwaarden. De aanleiding voor dit advies waren twee meldingen bij de 
Nederlandse Voedsel- en Warenautoriteit (NVWA) over mogelijke risico’s voor de 
gezondheid van de consument met betrekking tot zogenaamd ‘wildernisvlees’. Dit 

wildernisvlees is, anders dan regulier rundvlees, afkomstig van specifieke 
runderrassen zoals Rode Geus, Galloway, Tauros en Schotse Hooglander die 
jaarrond in de uiterwaarden en in andere natuurgebieden worden ingezet voor 

natuurlijke begrazing. Overtollige dieren die niet kunnen worden herplaatst naar 
andere gebieden worden geslacht en het vlees wordt door beheerders aan 
consumenten verkocht. Naar aanleiding van de meldingen is door directie Keuren 

van de NVWA onderzoek gedaan naar de aanwezigheid van dioxines en dioxine-
achtige PCB’s in wildernisvlees afkomstig uit vier Nederlandse uiterwaarden. In 
een aantal van de geanalyseerde lever- en vleesmonsters bleek het gehalte aan 
dioxines en PCB’s boven de wettelijke maximum gehalten (ML’s) te liggen. De 

aanbieders hebben de opdracht gekregen om het vlees uit de handel te nemen en 
er is een groter onderzoek gestart, uitgevoerd door Wageningen Food Safety 
Research (WFSR). Dit onderzoek is de basis van het BuRO-advies.  

 
In zijn advies gaat de directeur van BuRO in op de  vraag: 
 

Kan de aanwezigheid van dioxines en dioxine-achtige PCB’s in wildernisvlees uit 
uiterwaarden leiden tot risico’s voor de gezondheid van de consument?  

 

De vraag is door BuRO uitgebreid met twee andere relevante groepen van 

milieucontaminanten: zware metalen (cadmium, lood, kwik, koper, nikkel en het 

metalloïde arseen) en poly- en perfluoralkylstoffen (PFAS’s). 

 

De directeur van BuRO concludeert in zijn advies ‘Gezondheidsrisico’s van 

milieucontaminanten in wildernisvlees afkomstig van uiterwaarden’ samengevat: 

- Bij runderen die jaarrond in uiterwaarden grazen bleek het gehalte van 

dioxines en dioxine-achtige-PCB’s in ruim 70% van de monsters, uit 14 

uiterwaarden, boven de ML te liggen. Uit de risicobeoordeling door BuRO 

blijkt dat het regelmatig consumeren van de vleesproducten met een 
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hoger vetgehalte (gemiddeld vetpercentage van 14%) van deze runderen 

uit de uiterwaarden leidt tot een te hoge inname van dioxines en dioxine-

achtige PCB’s, zowel voor volwassenen als kinderen. Bij de consumptie 

van mager vlees (vetgehalte ≤ 2%) leidt de inname niet tot 

gezondheidsrisico’s. 

- Het gehalte aan zware metalen in organen overschreed in een aantal 

monsters de ML. Echter, orgaanvlees van deze dieren wordt, voor zover 

bekend, door de beheerders niet ter consumptie aangeboden. 

- De gehalten van zware metalen in vlees lagen onder de ML of onder de 

detectiegrens. Wildernisvlees voldoet daarmee aan de wettelijke 

maximumgehalten die voor cadmium, lood, koper en kwik aan rundvlees 

worden gesteld. De inname van arseen uit wildernisvlees alleen leidt niet 

tot gezondheidsrisico’s.  

- De PFAS-gehalten in wildernisvlees alleen leiden waarschijnlijk niet tot 

overschrijding van de gezondheidskundige grenswaarde voor de 

volwassen consument, maar de maximale veilige inname wordt wel 

substantieel opgevuld. De consumptie van wildernisvlees zou voor 

kinderen tot een te hoge inname van PFAS’s kunnen leiden, door 

wetenschappelijke onzekerheid in de beoordelingsmethodiek van PFAS’s is 

het op dit moment niet duidelijk of dat daadwerkelijk het geval is.  

- De gehalten van dioxines en PFAS’s in wildernisvlees variëren over de tijd 

door variatie in de hoogte van blootstelling, seizoensafhankelijke 

vetreserves (voornamelijk van belang voor dioxines en dioxine-achtige 

PCB’s), groei en uitscheiding. Variaties in gehalten zijn voor de zware 

metalen niet nader onderzocht. 

De directeur van BuRO adviseert mij: 

- Sta het aanbieden van wildernisvlees, afkomstig van runderen uit 

Nederlandse uiterwaarden, alleen toe nadat is aangetoond dat het vlees uit 

het betreffende gebied voldoet aan de ML’s voor dioxines en dioxine-achtige 

PCB’s.  

- Intensiveer de monitoring van PFAS-gehalten in vlees afkomstig uit 

uiterwaarden en regulier rundvlees.  

- Informeer de beheerders van grote grazers over de factoren die een rol 

spelen bij verhoogde blootstelling van deze dieren in uiterwaarden en de 

mogelijkheden tot het terugbrengen van de gehalten.  

 

Mijn reactie op deze adviezen luidt als volgt: 

- De verantwoordelijkheid voor veilig wildernisvlees ligt primair bij de 

beheerders/houders van runderen gehouden in de uiterwaarden. Zij dragen 

de verantwoordelijkheid voor het beschermen van de dieren tegen 

contaminatie via diervoeder, water, lucht, bodem etc.1  

- Juridisch worden beheerders/houders van runderen gehouden in de 

uiterwaarden gezien als exploitant van een levensmiddelenbedrijf, omdat ze 

dieren ter slacht kunnen aanbieden. 

- Het vlees dat ter consumptie wordt aangeboden moet aan de wetgeving 

voldoen en dus veilig zijn. 

 
1 Verordening (EG) 852/2004, bijlage I, deel A, onder II.2 en II.3 
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- Dieren waarvan het vlees een risico vormt voor de volksgezondheid, zoals dit 

wildernisvlees, mogen niet ter slacht worden aangeboden, tenzij is 

aangetoond dat de ML niet wordt overschreden. Dit is de 

verantwoordelijkheid van de aanbieder. Op dit moment is het 

handelingsperspectief het testen van dode dieren, als onderdeel van een 

kudde, op de ML of niet aanbieden voor de slacht. 

- Monitoren in de keten is een taak van de NVWA. De monitoring van het 

voorkomen van deze stoffen in de keten vindt plaats door het Nationaal Plan 

Residuen (NPR) in de slachtfase. Vanaf 2023 intensiveert de NVWA deze 

monitoring op dioxines en dioxine-achtige PCB’s. De PFAS worden hier in 

2023 aan toegevoegd. Op deze manier krijgen we meer inzicht in het 

voorkomen van deze contaminanten.  

Daarnaast houdt de NVWA verderop in de keten (winkelverkoop) 

steekproefsgewijs of risicogericht toezicht op de borging van de 

voedselveiligheid. 

- De NVWA blijft in gesprek met de bij ons bekende houders en beheerders om 

hen te wijzen op hun wettelijke verantwoordelijkheid en om het 

handelingsperspectief te bespreken. Lopende het onderzoek van BuRO zijn 

dieren onderzocht van verschillende beheerders/houders, daarbij zijn zij ook 

aangesproken op deze verantwoordelijkheid.  

 

Op de langere termijn loopt het volgende: 

Vanuit het Ministerie LNV loopt er op dit moment een inventarisatie door 

WEcR (Wageningen Economic Research) naar op welke gebieden, zowel 

uiterwaarden als andere natuurgebieden, runderen jaarrond verblijven en 

welke van deze gebieden mogelijk gecontamineerd kunnen zijn. Hierbij zijn 

meerdere stakeholders, waaronder de NVWA, met elkaar in gesprek. Na deze 

inventarisatie zal de NVWA nader onderzoeken hoe en waar in de keten 

toezicht het meest effectief is en welke relevante beleidsmatige aanpassing 

door het Ministerie van LNV en het Ministerie van VWS hiervoor nodig is. De 

primaire verantwoordelijkheid blijft bij de exploitanten van 

levensmiddelenbedrijven. 

 

Met vriendelijke groeten, 

 

 

 

 

 

G.J.C.M. Bakker 

Inspecteur Generaal 


